
Es destaquen a continuació els aspectes més sobresortints de l’informe
que el rector ha presentat davant el Consell de Govern reunit el 26 de
març de 2004.

Atemptats terroristes de l’11-M a Madrid. El rector demana que consti en
acta el rebuig de la comunitat universitària als tràgics fets esdevinguts a Madrid
l’11-M, així com el condol i la solidaritat envers les víctimes i les seves famílies.
 
Expectatives davant el nou marc polític. Arran del canvi en el marc polític de
l’Estat després de les eleccions del 14-M, el rector fa referència al previsible
nou enfocament de la política universitària per part del futur govern, la qual
cosa introduirà notables canvis en les previsions fetes. Ferrer Llop expressa la
seva confiança en les expectatives que el nou govern genera en el món
universitari ateses les propostes que José Luis Rodríguez Zapatero va fer en
les jornades sobre finançament universitari organitzades per la CRUE el mes
de gener. D’entre les propostes que el líder socialista i llavors candidat va fer,
en sobresurten la voluntat del PSOE d’incrementar un 25 % anual el fons
destinats a R+D i que seran gestionats per una agència de finançament de la
recerca transparent i àgil; la defensa de la integració en el Règim General de la
Seguretat Social dels becaris universitaris; la potenciació de centres mixtos de
recerca, les OTRI i els centres de transferència de tecnologia, i l’objectiu
d’arribar a un 40 % d’estudiants becats i introduir el sistema de les beques
préstec. A això, el rector hi afegeix que el líder del PSOE va dir que si ell
governava no derogaria la LOU, tot i que s’hi introduirien modificacions (accés
dels estudiants a la universitat, consideració de l’ANECA com a agència de
naturalesa pública...). També Rodríguez Zapatero va anunciar la intenció de
substituir l’actual sistema d’habilitació pel d’acreditació per capacitats i mèrits
sense límit de candidats. El rector recorda que en la mateixa intervenció el futur
president del Govern va expressar la seva voluntat d’apropar les retribucions
del professorat als estàndards europeus i que va remarcar l’oportunitat que
representa l’adaptació al nou espai definit a Bolonya per incidir en nous models
i metodologies de docència universitària.

Relacions institucionals. El rector explica els recents contactes mantinguts
amb els alts càrrecs polítics del país. En concret fa referència, d’una banda, a
la trobada dels rectors amb el president del Parlament de Catalunya, Ernest
Benach, per estudiar formes d’apropar aquesta institució als estudiants
universitaris, i de l’altra, a les reunions que ha mantingut amb els consellers:

• Josep M. Rañé (Treball i Indústria), que va manifestar-li la confiança que
tenia amb la UPC per desenvolupar nous projectes i potenciar l’R+D en
les empreses catalanes.

• Antoni Siurana (Agricultura, Ramaderia i Pesca), a qui va manifestar la
voluntat de col·laborar en la confecció del mapa agrari català i li va
explicar la implicació de la Universitat en la innovació de la indústria
agroalimentària a través d’iniciatives com el Laboratori La Cuina o la
Fundació Triptolemos. Al seu torn, el conseller va confirmar el suport del
seu departament al futur Centre de Recerca en Tecnologia Agrària, que
impulsa l’Escola Superior d’Agricultura.

• Joaquim Nadal (Política Territorial i Obres Públiques), que es va mostrar
predisposat a col·laborar amb la UPC en temes relacionats amb el
transport, les infraestructures, etc.



El rector anuncia que en la seva agenda figuren les entrevistes amb els
consellers Salvador Milà (Medi Ambient i Habitatge) i Josep Bargalló (conseller
en cap), i en les previsions amb el president de la Generalitat de Catalunya,
Pasqual Maragall, per presentar-li els plans de futur de la Universitat.

Dins aquest mateix capítol de relacions institucionals, el rector explica que,
juntament amb els rectors de les quatre universitats de Barcelona, es va reunir
amb l’alcalde de la ciutat per tal de promoure iniciatives universitàries al voltant
del projecte Barcelona, ciutat del coneixement. 

Finalment, el rector fa referència a la seva participació en les jornades que
sobre la necessitat d’incorporar doctors a l’empresa com a via d’impuls a l’i+D,
es van celebrar a la Fundació Cercle d’Economia i que li van proporcionar la
possibilitat d’exposar les propostes que la UPC formula sobre aquesta qüestió.

Renovació de càrrecs. El rector informa de les renovacions produïdes en les
direccions dels departaments i centres següents: Mateo Valero (Arquitectura de
Computadors), Rosa Flos (Enginyeria Agroalimentària i Biotecnologia), Antoni
Viedma (Resistència de Materials i Estructures a l’Enginyeria), Francesc
Robusté (ETSECCPB) i Jaume Gibert (ETSEIT). Assenyala que estan
anunciades també les eleccions a director de la FIB, de l’FNB i de l’EUETIT.

Superordinador. El rector es refereix a les converses amb el Ministeri de
Ciència i Tecnologia, el Departament d’Universitats, Recerca i Societat de la
Informació de la Generalitat de Catalunya i IBM per a la instal·lació del
superordinador en els espais del soterrani de l’A0 del Campus Nord i per a la
constitució de la fundació o consorci del centre que haurà de gestionar l’activitat
generada al voltant d’aquesta nova infraestructura de recerca.

Impuls a la creació d’empreses. La UPC, juntament amb altres universitats,
ha signat un acord amb “la Caixa” d’ajuts per promoure empreses derivades
(spin-offs) i la creació de noves empreses a través de capital llavor.

Càtedra Sener. El rector informa de la signatura d’un acord per a la creació
d’una nova càtedra amb l’empresa Sener.

Participació a l’IBEI. El rector es refereix a la participació de la UPC en el nou
Institut Barcelona Estudis Internacionals (IBEI), que serà el primer centre
especialitzat en estudis de Relacions Internacionals de Catalunya. L’IBEI
compta també amb la participació de la UB, la UPF, la UAB i la UOC i amb el
suport del CIDOB i de les administracions catalanes.

Compareixences del rector en l’equador del mandat. Amb motiu dels dos
anys de mandat, el rector ha iniciat un programa de compareixences i reunions
amb col·lectius de la UPC per explicar el que s’ha fet fins ara i els projectes de
futur, i també per recollir les seves demandes i expectatives. Fins ara, el rector
s’ha reunit amb els col·lectius següents: ICE, UNIF, Comitè d’Empresa de PAS-
L, professors contractats, Junta de MA3, Departament de MA3, Departament
de TSC i Comitè de Professors Laborals d’Urgell. Les reunions amb la resta de
col·lectius de la UPC continuaran durant el mes d’abril.


